
ÒSabem que podem ajudar  el colálectiu i la societat Ó

Enric P�rez i Joan Vicens, representants de la Fr�ter

Girona, a la seu del diari El Punt Avui, on es va fer

lÕentrevista MANEL LLADî.

A Sant Feliu de Pallerols, al cor de la comarca de la Garrotxa, cada

estiu hi t� lloc un petit miracle. Enmig dÕun espai id�lálic, acollits des

de sempre pels ve�ns del poble, i amb unes dosis dÕilálusi�, comuni�

i diversi� equilibrades, una quarantena de persones hi passen

quinze dies celebrant el fet de trobar-se, de poder-se organitzar,

dÕestar junts. Fins aqu�, res estrany. Per� aquestes conviv�ncies

tenen una min�scula difer�ncia respecte a altres: les dirigeixen,

dissenyen i disfruten persones amb discapacitat f�sica. S�n els

membres de la Fr�ter.

Una entitat que t� com a missi�, expliquen els seus responsables, potenciar el creixement de la persona amb

discapacitat i el seu desenvolupament integral a trav�s dÕactivitats i viv�ncies compar tides, i treballar per una

societat m�s igualit�ria, on tots els �ssers humans, independentment de la seva discapacitat, puguin viure amb

plena dignitat. A la Fr�ter, les persones amb discapacitat constitueixen i lideren el moviment i en tenen la

responsabilitat. Joan Vicens nÕ�s el president i Enric P�rez, el director de projectes.

El fet que persones amb discapacitat f�sica liderin i desenvolupin un projecte solidari �s una peculiaritat?Joan

Vicens: S�, la Fr�ter va ser una de les primeres entitats que van ser autogestionades pels mateixos discapacitats

f�sics i, per tant, podem dir que va ser pionera. Abans, les persones amb discapacitat es quedaven a casa

rebent lÕassist�ncia dÕaltres persones, per� no seÕls havia vist mai com a protagonistes i capa�os dÕapor tar

coses als altres. Va ser un trencament dir: nosaltres no volem rebre la caritat dels altres, volem fer coses per als

altres, encara que sigui nom�s fer una visita a alg� que se sent sol. Cadasc�, amb les seves capacitats i els

seus l�mits, fa el que pot per a lÕaltre. El fratern, el discapacitat, fa de voluntari, i lÕ�nic que necessita de persones

que no tenen discapacitat �s una mica dÕajuda perqu� tenim l�mits de transpor t i dÕaltres tipus. La terminologia

nostra �s diferent perqu� el que seria el voluntari en altres associacions, per a nosaltres �s el colálaborador que

ens ajuda a ser voluntaris.Les conviv�ncies a Sant Feliu de Pallerols s�n la principal activitats?J.V.: S�, les

conviv�ncies es fan des de lÕany 1976 i �s el principal acte, per� durant lÕany anem fent trobades dÕun cap de

setmana o un dia que serveixen perqu� persones que habitualment estan soles es trobin amb altra gent. Gr�cies

a aix� tenen com una altra fam�lia i un altre grup dÕamics i poden provar noves habilitats, agafar

responsabilitats... Fem servir bastant el boca orella; si la gent que ve sÕhi sent a gust, sÕho passa b�, ho comunica

a persones del seu entorn. �s una experi�ncia que sÕha de viure.Us ha passat, que hi hagi hagut alg� que us

hagi descober t i se li hagi ober t tot un nou m�n?Enric P�rez: Jo mateix. Jo he estat als dos costats. Era guia de

muntanya i molt espor tista, i era una persona capacitista, que serien les persones que no tenen discapacitats i

que se senten superiors. Paternalistes. Que tÕagafen la cadira de rodes per por tar-te on ells creuen i et violenten,

o gent que fa veure que no tÕha vist i nom�s parla amb la persona que tÕacompanya. Ara, quan hi penso, em fa

vergonya. Jo vaig tenir un accident, vaig passar una �poca molt dura i sentia que ja no valia per a res, i m�s en el

meu cas, que no treballava en una of icina sin� pujant muntanyes. Pel boca orella, una membre de la Fr�ter que

era clienta meva a la Vall de N�ria, es va assabentar del meu cas i em va por tar a con�ixer la Fr�ter. Hi vaig

arribar el 2016. El primer any de visita i el segon ja per quedar-me a les conviv�ncies. MÕhi vaig sentit molt ben

acollit. Hi ha molta gent, a la casa, i no pares de tenir i con�ixer gent nova, de parlar, dÕexplicar coses. En el meu

cas hi havia baralles per seure al meu costat i poder parlar amb mi!I vas descobrir tot el que es podia fer a dins

de lÕentitat?E.P.: B�, va ser de mica en mica. Al principi, tot i que vas amb cadira, penses que aquell no �s el teu

m�n, que vols estar en Òel dels altresÒ. �s una progressi�. Per� a poc a poc notes alguna cosa a la pell, unes



sensacions. Comen�a a funcionar la par t emocional. Coneixes la gent. Sobretot descobreixes que darrere la

primera sensaci�, que potser no �s la que esperes, hi ha una persona que enraona, que compar teix i de qui

acabes essent molt amic. MÕestimo les persones que fem lÕentitat. Ara puc dir que he millorat com a persona

gr�cies al meu accident. Perqu� he pogut entendre que tots som persones, iguals. I aix�, a vegades, costa

aconseguir que la gent ho recordi.Es pot dir, doncs, que la tasca de la Fr�ter tÕha canviat la vida?E.P.: MÕha

canviat la vida, perqu� mÕha empoderat i mÕha perm�s passar de sentir-me com un zero a lÕesquerra a la situaci�

en qu� estic ara, en qu� sento que puc fer molt, que puc ajudar el colálectiu, la societat. Deixar de ser el que

necessita a ser el que dona. Una vegada ho descobreixes, �s addictiu. Ara no vull deixar-ho. Amb m�s o menys

intensitat veus que pots fer molt.Creieu que la societat encara no ha igualat la visi� entre els uns i els

altres?E.P.: Tot i que la societat ha avan�at, encara falta molt. I �s molt cansat. Jo, a casa els ho dic, que hauria

dÕestar tota lÕestona dient qu� est� b� i qu� no, i qu� falta fer i qu� cal canviar. �s molt cansat lluitar cada vegada

que sur ts al carrer. En canvi, a la Fr�ter, tot i que tenim una casa que no �s accessible, quan ets all� no et sents

discapacitat. Perqu� cuidem les paraules, com parlem. Quines paraules fem servir. Cadasc� t� unes capacitats

diferents. Cadasc� treballa en el que pot, ja sigui parar la taula o assecar els cober ts. I aix� ens iguala. Perqu� la

societat ens discrimina, ens separa, i per aix� ens fem colálectiu. En una societat ideal, potser no caldria, ser�em

fraterns tots. Des del punt de vista f ilos�f ic hi ha molta cosa a fer, sobretot en termes de coneixement, de

pedagogia.I ara teniu com a principal projecte de lÕentitat la reforma de la casa de Sant Feliu per conver tir-la en

un alberg i casa de col�nies accessible?J.V.: S�, va arribar un moment en qu� el Bisbat va decidir fer una cessi�

de la casa a llarg termini. I nosaltres vam acceptar el comprom�s dÕarreglar-la. Primer ens vam plantejar una

reforma a mitges, per� quan ja ho ten�em preparat vam veure que era dif�cil de fer nom�s un arranjament, i vam

decidir anar a totes. Vam contactar amb el gabinet dÕarquitectes PMMT Arquitectura, que �s el que ha fet la

Cl�nica Girona i �s especialista en accessibilitat. I, de manera altruista, sense cobrar-nos res, van decidir pujar al

carro del projecte. Ens van fer un projecte base, de reforma de tota la casa, pensat perqu� aquesta sigui

accessible de forma universal. Que, amb qualsevol dif icultat que tinguis, hi podr�s accedir. Hi ha catorze grups

de discapacitats diferents i ells van fer catorze pl�nols, un sobre lÕaltre, i despr�s els van quadrar. Si aconseguim

fer la reforma ser� lÕ�nica casa de col�nies, de conviv�ncies o lÕ�nic alberg amb un sistema de disseny integral

dÕaccessibilitat universal. Fins i tot la cuina tamb� estar� preparada perqu� les persones amb discapacitat hi

puguin accedir i treballar-hi. I, com que ser� modular, les places podran variar entre 72 o 40, en funci� de les

necessitats de les persones que sÕhi allotgin. Actualment, un grup de deu persones amb cadires de rodes no

poden allotjar-se juntes en un mateix hotel o en una mateixa casa.Una vegada realitzada la reforma, teniu la

intenci� dÕobrir la casa a altres entitats i experi�ncies?E.P.: S�, ara no �s possibles perqu� no est� en

condicions. Quan estigui reformada sÕobrir� a associacions, moviments i grups amb persones amb discapacitats

f�siques o intelálectuals. Ober t al p�blic, com si fos un alberg, per� en aquest cas, amb un valor afegit. Es podr�

llogar i tamb� quedar� ober t per a si el poble vol fer �s de les seves sales.Heu trobat f inan�ament? Com teniu

previst aconseguir-lo?E.P.: En tenim una mica. Per� falta molt. Darrerament, una de les feines a les quals m�s em

dedico �s a donar visibilitat a la tasca que fem des de lÕentitat. Mirem de fer difusi� de la nostra activitat per tal

que tothom s�piga que existim i que necessitem ajuda.De quanta ajuda parlem. Quin �s el pressupost per a la

reforma total?LÕimpor t total �s 1.600.000 euros. �s una adaptaci� ambiciosa, i �s cara, ja que, per exemple, cal

posar ascensors grans on pugui entrar una llitera. Por tem uns quants anys amb la idea, i ja hem anat

aconseguint fer petites intervencions, com els lavabos de dones, que ja sÕhan remodelat sobre la base del

projecte.Teniu ajuda de les institucions? Del sector privat?De la Generalitat tenim una subvenci� per a activitats

per� no per a la reforma. En les primeres fases vam rebre una subvenci� de la Diputaci� per a unes coses

concretes. La Caixa ens ha ajudat molt. Tamb� a Dipsalut vam tenir una reuni� i van veure el projecte amb bons

ulls, f ins al punt que ens van animar a aconseguir fer una agrupaci� dÕentitats, empreses privades i institucions

per poder-ho fer entre tots, i en aix� estem. Sovint, les empreses s� que tenen fundacions i premis per a

projectes de caire social, per� tenen la prefer�ncia que els diners siguin f inalistes.Us heu presentat a algun

dÕaquests premis o subvencions?E.P.: En termes de f inan�ament, no. Per� el que s� hem aconseguit �s

f inan�ament per a lÕadquisici� dÕun projector que aconsegueix el que es feia amb molts projectors, per crear

realitat immersiva. Vam guanyar el premi i estrenarem el projector dins de les conviv�ncies, el proper 12 dÕagost.



En una habitaci� pots recrear una experi�ncia immersiva, de passejar-te per una nau g�tica o enmig de

muntanyes, o tenir la sensaci� que ets a dins del mar. A m�s, tamb� permet f ins i tot treballar per fer rehabilitaci�

neuronal.Tornant a lÕess�ncia de la Fr�ter, �s una entitat amb una base cristiana.J.V.: Som dÕEsgl�sia forma par t

de la nostra identitat. Aix� potser ens ha tancat alguna por ta o ha fet que alg� no volgu�s arribar a con�ixer-nos,

per�, com en tot, hi ha hagut una evoluci�, i sobretot hi ha una coher�ncia. Els mossens, la gent que treballa

amb nosaltres, �s moderna, i activa i molt ober ta.E.P.: En aquest sentit, reconec que jo vaig entrar amb

retic�ncies i dubtes, i tamb� en aquest cas puc dir que he viscut els dos costats. Estic fent estudis de f ilosof ia, i

puc dir que a la Fr�ter es fa una interpretaci� molt humana de lÕEvangeli. Es parla de for�a, de moral, de relaci� i

de comunicaci�. Hi ha qui creu religiosament i hi ha qui pensa que som pols dÕestels i que som �toms que tornem

a lÕunivers. El nostre consiliari, en Benet Gal�, ens ajuda en aquest i en molts altres aspectes. I trobem la manera

de fer conviure totes les opinions i creences perqu� dÕaix� �s del que es tracta quan es parla de conviure.Les

conviv�ncies s�n a punt de comen�ar. Quins dies es fan?Comencen el dia 1 dÕagost i sÕallarguen f ins al dia 15.

Tenen tamb� la par ticularitat que les persones que hi venen poden quedar-se uns dies i marxar. Ara fa ja tres

anys que no les fem, i ens ve tot de nou. De fet, tenim dif icultat per trobar prou colálaboradors. �s una de les

conseq��ncies de la pand�mia; degut al fet que ha passat temps i que la gent ha canviat una mica els h�bits, es

van trencar alguns dels contactes i de les relacions que ten�em i ens ha calgut fer-ne de nous. Per sor t, gr�cies a

un conveni amb la UdG, tenim cinc persones del seu servei de voluntariat. Amb ells i amb els que tenim nosaltres

ja farem.
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